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Vlad Ciobanu s-a născut pe 31  iul ie 1 967, la Floreşti , judeţul Soroca. A absolvit 
Şcoala de Teatru STUDIO a Teatrului de Artă MHAT din Moscova în 1 991 . Este căsătorit cu 
Lucia Pogor, actriţă la Teatrul "Luceafărul'; d in Chişinău. Pe scena Teatru lu i  "Luceafărul" 
a jucat roluri importante în spectacole precum Regele Lear şi Hamlet de Shakespeare, 
Macbett de Eugen Ionescu, Bădăraniide Carlo Goldoni ,  Don Juan de Benoit Vitse (regia 
Mihai Fusu) , Surâsul nopţii de vară după lngmar Bergman, Înţeleptul de A.N. Ostrovski, 
Ciuleandra după Liviu Rebreanu (regia Boris Focşa) ,  Dragoste pe timp de ciumă 
după Grigori Gorin (regia I l ie Şaţ) , Testamentul de Gh. Urschi ,  Doi cocori, două viori 
de Gh. Urschi (regia Gh. Urschi ) ,  Părinţii teribili de Jean Cocteau (regia Bogdan Ulmu),  
Prinţesa şi porcarul după H .C. Andersen (regia V. Cazani ) ,  D'ale carnavalului de 
I .L. Caragiale (regia Cornel Păvăloi). A montat spectacolul pentru copii cu piesa Toţi 
şoarecii adoră caşcavalul de Gyula Urban .  Ultimele unsprezece dintre spectacolele 
menţionate se află în repertoriul actual al Teatrului "Luceafărul". 

Costin MANOLIU: Cum v-aţi descoperit vocaţia pentru actorie? 
Vlad CIOBANU: În 1 985, eram student la Bălţi , la I nstitutul Pedagogic, 

Facu ltatea de Limbi Străine şi am avut şansa să f iu invitat de către regizorul Emil 
Loteanu - realizatorul fi lmului Şatra - să joc rolul lui Eminescu în f i lmul Luceafărul. 
După apariţia f i lmului ,  am hotărât să abandonez facultatea de engleză. În urma 
cutremurului care a avut loc în 1 986 în Moldova, R usia a acordat un ajutor 
umanitar Moldovei şi a dat unui grup de tineri basarabeni ocazia să studieze la 
Moscova. Aşa am plecat la Moscova, unde în 1 987 m-am înscris la Studioul de 
Teatru care fi inţează pe lângă MHAT - Teatrul de Artă, şcoală de teatru fondată 



�� TEAT�LIL�� 

de Nemirovici-Dancenko şi Konstantin Stanislavski . Am devenit student la clasa 
lu i  Vladimir Bogomolov, profesorul celebru lu i  Vladimir Vâsoţki şi a altor mari actori 
ruşi . Am avut şi pedagogi mai în etate, care îi cunoscuseră nemij locit pe fondatorii 
Teatru lu i  de Artă. Tot anturaju l  de acolo îţi aducea aminte de cultura rusească 
veche, care, din păcate, treptat, s-a mai degradat. După plecarea noastră de la 
Moscova, aceşti vechi profesori au murit şi acum e de fapt o altă şcoală acolo. 
Eu am avut norocul să prind u ltimul tren. 

C.M.:  Care erau caracteristicile acestei şcoli de teatru, foarte respectată În 
România ? 

V.C.: Desigur, se profesa cunoscutul sistem teatral al lu i  Stanislavski şi într-o 
măsură mai mică psiho-training-ul lu i  Meyerhold. Se punea accent pe actoria 
psihologică, pe retrăire, pe aprofundarea sentimentelor personajelor. Se lucra 
de la 9 dimineaţa până la 1 2  noaptea. Se făceau minimum şase ore de actorie 
pe z i ,  pe parcursul a patru ani .  Talentu l ,  inspiraţia, sunt cuvinte pe care le-am 
u itat. Pentru mine actoria e ceva foarte concret: ce fac în scenă, de ce fac ceea 
ce fac, cum rostesc un text, cum spun un cuvânt, cum exprim o anumită emoţie. 
Acest contro l ,  aceste repere le am când sunt pe scenă. Dincolo de ele, poate 
sau nu să coboare o energie, o stare care nu sunt prezente de fiecare dată. 

C.M.: Ce s-a Întâmplat cu grupul de tineri actori basarabeni după ce a absolvit 
şcoala de la MHAT, ce s-a Întâmplat cu Vlad Ciobanu? 

V.C.: Din nefericire, acea echipă care a fost concepută de profesorii noştri 
ca un posibi l  nucleu pentru un nou teatru , s-a destrămat. În Chişinău suntem 
doar cinci actori ai acelei promoţi i .  Câţiva la Teatrul Naţional "Mihai Eminescu". 
La Teatrul "Luceafărul" sunt doar eu. Uni i  au rămas la Moscova, alţi i au abandonat 
teatrul. După absolvirea facultăţii am jucat un an la Teatrul "Eugen Ionescu", 
apoi m-am mutat la teatrul "Luceafărul", unde joc de nouă ani. Cred că am ajuns 
la o suprasaturaţie. Am jucat prea mult, întrucât am fost şi sunt impl icat în aproape 
toate spectacolele teatru lu i .  

C.M. :  La Bucureşti, actorii tineri se plâng că joacă prea puţin. În câte 
reprezentaţii urcă pe scenă Vlad Ciobanu Într-o săptămână? 

V.C.: Într-o lună ajung şi la 26-27. 
C.M.: Care sunt rolurile reprezentative În cei zece ani de carieră artistică? 
V.C. :  Au fost multe. Mă opresc doar la roluri le titu lare din Macbett, Don Juan 

şi Hamlet, regizate de Mihai Fusu. 
Valentin PROTOPOPESCU :  Se spune că pentru a fi actor e nevoie de o 

anumită nebunie, un anumit curaj aproape iraţional, de a face ceea ce În viaţa 
de toate zilele oamenii nu sunt În stare să facă: să transpună visul În realitate. 
Sunt roluri care te invită la un anumit derapaj psihologic: Hamlet, Puiu Faranga 
din " Ciuleandra". Când rolul Îi cere să devină straniu sau nebun În raport cu 
norma, actorul poate ţine permanent sub control energia care trebuie să se 
transforme În ceva Îngrozitor, terifiant? 

V.C.: E obligatoriu. Altfel ne-am lovi sau ne-am omorî efectiv parteneru l .  
Dacă n-aş şti exact cum să arăt nebunia personaju lu i ,  n-aş putea s-o joc. Există 
un autocontrol ,  chiar şi atunci când "fur" spectatorul d in realitate, din cotidian, 
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pentru a-1 concentra asupra a ceea ce fac, a ceea ce se întâmplă în scenă. 
Momentele de nebunie sunt gândite şi repetate mult timp. 

V.P. : Ca să minţi cu convingere că eşti nebun, pe scenă, implică măcar 
riscul de a fi nefiresc În rolul nebunului, nu? 

V.C.: E un alt fel de a gândi. Gândesc cu toată fiinţa, cu tot corpul. Mă bazez mai 
puţin pe text. Rolul e gândit până la o anumită fază, după care îl las să curgă şi el se 
conturează, apare. Vine dintr-o zonă pe care mi-e greu s-o definesc. Nu e ceva care 
se poate explica. Probabil că dacă aş putea explica, n-aş mai putea juca. 

V.P. : Nebunia lui Hamlet nu e o nebunie clinică, care poate fi supusă unui 
diagnostic psihiatrie sau psihologic, ci mai degrabă o nebunie superioară, o 
nebunie a Înţelegerii de sus a vieţii. Nebunia lui Puiu Faranga e de altă natură. 

V.C . :  Nebunia l u i  Hamlet începe d intr-un  joc, d i ntr-un  senti ment de 
autoconservare şi din dorinţa de a i se confi rma adevărul pe care de fapt î l  
cunoaşte. Puiu Faranga înnebuneşte dintr-un sentiment carnal, dintr-o patimă 
care vine din acea "Ciuleandră" pe care a dansat-o, pe care a trăit-o. Un ritm 
care trezeşte energ i i  ascunse, care vin de departe, energi i  care ies la suprafaţă 
doar în anumite momente. El nu putea împăca nostalgia senzaţii lor şi simţiri lor 
pe care le-a trăit în t imp ce a dansat "Ciuleandra" cu răceala prezentulu i ,  a 
civi l izaţiei .  O nostalgie a ancestralu lu i ,  a origini lor, a unei sacralităţi primordiale 
care s-a pierdut. În ziua crimei, Mădălina nu mai e cea cu care Puiu a dansat 
"Ciu leandra". El nu mai găseşte în ea puritatea şi energia de atunci , din t impul 
dansulu i ,  şi comite actul necugetat al crimei .  Apoi îşi pierde minţi le, tocmai pentru 
că nu mai poate retrăi "Ciuleandra" împreună cu Mădălina. 

V.P. : După Hamlet sau după spectacolul cu "Ciuleandra", actorul Vlad 
Ciobanu iese de pe scenă afectat de acea stare a nebuniei pe care a jucat-o? 

V.C. :  Am auzit de actori care au înnebunit. Eu încerc ca dincolo de scenă să 
nu iau nimic din personajele pe care le joc. Altfel , cine ştie ce s-ar întâmpla cu 
mine în câţiva ani .  Am avut un turneu cu Hamlet în Ţară. Spectacolu l  dura trei 
ore şi jumătate. La Bacău, am jucat două reprezentaţii . Între ele, doar zece minute 
de pauză. Am fumat o ţigară, am băut o cafea mică şi am intrat din nou în scenă. 
Acel al doilea spectacol cu Hamlet, la Bacău, a fost cel mai bun din viaţa mea. 
A fost ceva dincolo de oboseală, dincolo de lucrurile care fardau rolu l .  Fi ind 
foarte obosit, am jucat ceea ce era esenţa personajulu i  în spectacolu l  nostru şi a 
fost bine. Ceva aproape de ceea ce numim cu uşurinţă inspiraţie, euforie, stare 
de graţie. La finele celu i  de-al doi lea spectacol am simţit o stare de el iberare. 

V.P. : Catharsis-ul? 
V.C.:  Cred că da. În scenă am avut o stare aproape h ipnotică, pe care din 

păcate n-am mai trăit-o de atunci . A fost o experienţă unică în viaţa mea de 
34 de ani .  

V.P. : Propria biografie sau o biografie reală poate contribui la construirea 
unui rol precum Hamlet sau Puiu Faranga ? 

V.C.:  Da. Ce s-a întâmplat în Basarabia în ultimi i  60 de ani ,  ce s-a întâmplat 
în ultimi i  zece ani ,  nu e o nebunie? Revenirea comunişti lor la putere nu e o 
nebunie? Noi am trăit aici nonsensul încă de la naştere. 



V.P. : Atunci, aici, teatrul ar trebui să fie o terapie, să ofere un antidot contra 
nebuniei din viaţă, din societate. 

V.C.:  Antonin Artaud a spus că, d in nefericire, de-a lungul ani lor, teatrul a 
devenit o simplă artă şi s-a depărtat de originea lui primordială, care îl apropia 
de credinţă, de rel igie. 

C. M.: Care e interesul publicului faţă de oferta Teatrului "Luceafărul", 
Întrucât are În repertoriu şi spectacole pentru copii şi tineret? 

V.C.: Publicul e destul de receptiv şi generos cu noi. Ca peste tot, spectacolele 
mai puţin reuşite n-au un publ ic numeros, nu rezistă mult timp în repertoriu, cele 
bune se joacă ani de zile cu săli pl ine. 

C.M.: Există la Chişinău actori-vedetă, care atrag În mod special spectatorii, 
care indiferent În ce spectacol ar juca au un public a/ lor? 

V.C. :  Desigur. Mă gândesc la Angela Ciobanu şi lgor Caras de la Teatrul 
Naţional . lgor joacă şi la noi ,  la "Luceafărul" . Petru Vutcărău la Teatrul "E.  
Ionescu". De altfe l ,  Teatrul "E.  Ionescu" are un publ ic al lu i .  Paradoxal , în ult ima 
vreme n-are o sală proprie. De asemenea, bunul meu prieten şi coleg la Teatrul 
"Luceafărul" - Gheorghe P ietraru, un actor excepţional , absolvent al şco l i i  
"Şciukin" d in Moscova, în aceeaşi promoţie cu Mihai Fusu şi Petru Vutcărău. 
Chişinăul se poate lăuda cu mai mulţi actori foarte bun i .  Problema noastră e 
alta. Sunt foarte puţ in i  regizori de valoare, iar regizori i buni d in alte părţi costă 
mult. Nu avem bani pentru a invita regizori importanţi nici măcar din România. 

C.M.:  Există o literatură dramatică care vă atrage cu predilecţie, anumite 
roluri pe care vreţi neapărat să le faceţi? 

V.C:  În primul rând, mari i  autori clasici . Sunt o şcoală bună pentru orice 
actor, pentru orice teatru. Aic i ,  la Chiş inău, prea puţin i  di rectori de scenă au 
îndrăzneala să se apropie de texte le lor. Cu ani în urmă, Hamlet montat de 
M ihai Fusu a fost un şoc pentru Teatrul "Luceafărul" ,  care trăia un moment de 
inhibiţ ie. A fost meritul lui Fusu, care a riscat. A ieşit un spectacol bun .  N-aş 
vrea să specific numele unor dramatugi preferaţi sau anumite rolur i .  Piesa bună 
rămâne p iesă bună ind iferent dacă a fost scrisă acum 2400 de ani sau acum o 
săptămână. 

C.M. :  Ce ÎŞi doreşte actorul Vlad Ciobanu, ce proiecte are? 
V.C. :  În  pofida unor spectacole bune, care se ivesc d in  când în când, viaţa 

teatrală din Republica Moldova trăieşte într-o amorţeală. Teatrele s-au transformat 
în mici feude, unii d i rectori de teatru - de multe ori oameni fără chemare pentru 
o astfel de funcţie - sunt feudal i i ,  iar actorii sunt iobagii care lucrează şi îndeplinesc 
poftele şi cerinţele nejustificate ale conducători lor instituţi i lor teatrale, începând 
cu spectacolele şi terminând cu contabil itatea. De curând, am trecut la o relaţie 
bazată pe un contract negociat cu Teatrul "Luceafărul". Mă săturasem. Mi se 
părea inadmisibi l ca un actor care joacă roluri principale în 20-25 de reprezenta
ţii pe lună să fie recompensat pentru această muncă uriaşă cu un salariu lunar 
de 40-50 de dolari , bani care nu-mi ajungeau nici măcar două săptămâni .  
Soţia mea, Lucia Pogor, este tot actriţă, avem şi o fetiţă, Ioana, are patru ani ş i ,  
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oricât de mult aş iubi teatrul, am n işte responsabil ităţi faţă de fami l ia mea. Această 
formă de contract negociat cu instituţia teatrală îmi dă posibi l itatea unui câştig 
financiar ceva mai mare şi sper să-mi ofere şi l ibertatea de a putea colabora 
şi cu alte teatre. Mi-ar plăcea să colaborez cu un teatru bun din România. 
În noiembrie 2000 am fost martor al Festivalului Naţional de Teatru de la Bucureşti, 
am cunoscut mai mulţ i regizori şi sper ca uni i dintre ei să aibă nevoie de actorul 
Vlad Ciobanu . 

C.M. :  Ce sens are teatrul pentru Vlad Ciobanu, acum la Începutul celui 
de-al treilea mileniu? 

V.C.: Deşi ,  după părerea mea, criza este starea normală a teatru lu i ,  deşi 
există concurenţa televizi un i i  ş i  a cinematografu lu i ,  după mine, teatrul este 
singurul lucru important şi serios cu care merită să te ocupi în această viaţă. 
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